

## The community disregarding the student of knowledge



**Reference:** <http://www.binbaz.org.sa/fatawa/191>

**Question:** One of the worse problems that a student of knowledge faces is when society turns away from him and his knowledge; he feels he has no real role in society. This is because a materialistic society in this day and age only values a person in terms of business-like materialistic measures.

So what is the solution to this in your view – O esteemed Shaykh?

How does a student of knowledge deal with this? Should he live in a closed community wherein he can [continue] learning and living? What should he do?

I hope you can offer us advise which you yourself benefitted from your Shaykhs (teachers), and they benefitted from their Shaykhs.

**Response:** What the questioner said is inaccurate, rather what is correct is that knowledge advances its people, and elevates them in every community. If a student of knowledge goes to America, England, France or any other country, his knowledge will raise him amongst the Muslim minority, and amongst those people of Shirk who he calls to Allah. This is because they will be guided to the truth when they become aware of it and its clear evidences, as well as the noble manners of the people truth.

Islam is a religion which appeals to a person's innate nature; it is a religion of justice and manners; a religion of strength, a religion of enthusiasm and energy, a religion of comfort and solace – in fact a religion of every type of virtue.

Therefore a student of knowledge who traverses with insight, knows the Islamic evidences, knows the rulings of Islam and implements them – his head will always be held up high; respected and honourable wherever he may be, regardless of whether he is in a town, tribe or any other place.

[He will remain honoured] as long as he adorns himself with knowledge in both speech and actions, far removed from the repulsion of open sinners and criminals.

Such a person, and those similar to him, are beloved to Allah and His righteous worshippers as long as he learns, performs righteous actions, advises his brothers, cares for them and is focused on benefiting them through his knowledge, manners, wealth and status – as the Prophets and righteous people did.

As for saying a student of knowledge has no place in society, and his saying is generally disregarded – this is a false statement, not conforming to reality as we have clarified. A student of knowledge, who has insight regarding his religion, guards the commandments of Allah, and a sincere advisor to the people – his head is high, honoured and respected wherever he may be. [He is respected] whether he is on a plane, a train, in the sea or on land, and whatever country he is in, as long as he remains sincere for the sake of Allah, manifests his knowledge and the call to Allah, is good to the people by showing them gentleness and good speech – for him is the glad tiding and a good ending; he will receive praise from his community as well as great reward from Allah, the Majestic and exalted.

Allah said,

**{Indeed, he who fears Allah and is patient, then indeed, Allah does not allow to be lost the reward of those who do good} [12:90]**

**{And those who strive for Us – We will surely guide them to Our ways. And indeed, Allah is with the doers of good} [29:69]**

Allah, the Majestic and exalted, said addressing His Prophet,

**{So be patient; indeed, the [best] outcome is for the righteous} [11:49]**

There are many Aayaat with this meaning.

Even if it is decreed that some of those who call to Allah were not able fulfil their objective, and instead faced harms and trials; do they not have an example in the Messengers who all faced harms and trails? People belittled them in fact some of them were killed. So the student of knowledge has a role model in them in how they were tolerant and patient – may peace and blessings be upon them.

If we assume that a student of knowledge is not respected by his people, this does not harm him, because he did not seek knowledge for this; he only sought knowledge to save himself from ignorance, and to remove people from darkness to light.

So the one who calls to Allah, the Glorified, and is truthful and sincere; for him is are the glad-tidings of goodness, honour, glory and a good ending. This is as long as he follows an upright path, he adorns himself with good manners, remains upon guidance and lives a praiseworthy life; without being too harsh or extreme; and without delving into matters which do not involve him.

As long as he remains thus, he will be upon much goodness, similar to the Prophets and Messengers and especially the last of them, the most virtuous of them, the Imaam of all Callers and Mujaahideen – our Prophet Muhammad (sal Allaahu alayhi wa sallam); and then similar to those who followed him upon goodness.

Allah is the guardian of guidance.

**السؤال:** من أكبر المشكلات التي يعاني منها طالب العلم مشكلة انصراف المجتمع عنه، وعن علمه، فهو لا يشعر بمكانه المناسب له في المجتمع، لأن المجتمع المادي في هذا العصر لا يقيس الأشخاص إلا بمقدار الكسب المادي الحاصل من أي عمل فما هو العلاج في نظر فضيلتكم؟ وكيف يعمل طالب العلم هل يكون في مجتمع خاص يستطيع أن يتعلم ويعيش فيه؟ أم ماذا يصنع؟ أرجو أن تقدموا لنا النصيحة التي استفدتموها عن شيوخكم. واستفادها شيوخكم عن شيوخهم؟

**الجواب:** هذا الذي قاله السائل ليس بصحيح، ولكن الصحيح أن العلم يقدم أهل العلم، ويرفع أهله في كل مجتمع.. فلو ذهب إلى أمريكا أو إنجلترا أو فرنسا أو أي مكان لرفعه علمه بين الأقليات الإسلامية، وبين من يدعوهم إلى الله على بصيرة من نفس المشركين؛ لأنهم سيفقدون إلى الحق إذا عرفوه بأدلتهم الواضحة، وبأخلاق أهلهم الكريمة.

فالإسلام هو دين الفطرة، وهو دين العدالة والأخلاق، ودين القوة، ودين النشاط، ودين المواساة، ودين كل فضيلة. فطالب العلم الذي يسير على بصيرة، يعرف الأدلة الشرعية، ويعرف أحكام الإسلام، ويعمل بها، مرفوع الرأس أينما كان، ومحترم أينما حل، ولا سيما بين جماعته وأهل بلده إذا عرفوا منه العلم والنصح، والصدق وعدم العجلة، التي ليس لها ما يبررها، بل يكون طبيبا حكيما، يدعو إلى الله بالحكمة والرفق، فهذا مرفوع الرأس، ومحترم أينما كان: في قرية أو قبيلة، أو غير ذلك إذا كان متخلقا بالعلم قولا وعملا، مبتعدا عن أخلاق الفساق، والمجرمين.

فإن هذا وأمثاله محبوب عند الله، وعند عباده الصالحين، ما دام يعلم ويعمل، وينصح إخوانه، ويعطف عليهم، ويحرص على نفعهم بعلمه، وأخلاقه، وماله، وجاهه، كما فعل الأنبياء والصالحون.

والقول بأن طالب العلم لا محل له في المجتمع، ولا يلتفت إليه قول في عمومه باطل غير موافق للواقع كما بيننا، فطالب العلم البصير بدينه الناصح لله ولعباده مرفوع الرأس، ومحترم أينما كان في الطائرة وفي القطار وفي البر والبحر، وفي أي مكان إذا أخلص لله، وأظهر العلم والدعوة إلى الله، وأحسن إلى الناس بالرفق والكلام الطيب فله البشرى والعاقبة الحميدة، والثناء الحسن من المجتمع، والأجر العظيم من الله عز وجل، كما قال تعالى:

{إِنَّهُ مَنْ يَتَّقِ وَيَصْبِرْ فَإِنَّ اللَّهَ لَا يُضِيعُ أَجْرَ الْمُحْسِنِينَ} [12:90]

{وَالَّذِينَ جَاهَدُوا فِينَا لَنَهْدِيَنَّهُمْ سُبُلَنَا وَإِنَّ اللَّهَ لَمَعَ الْمُحْسِنِينَ} [29:69]

وقال جل وعلا يخاطب نبيه محمدا صلى الله عليه وسلم:

{فَاصْبِرْ إِنَّ الْعَاقِبَةَ لِلْمُتَّقِينَ} [11:49]

الآيات في هذا المعنى كثيرة.

ثم لو قدر أن بعض الدعاة إلى الله لم يحصل مطلوبة، بل أودى وامتحن، ليس له قدوة في الرسل الذين أودوا وامتحنوا وأهانهم الناس بل قتلوا بعضهم؟ فلطالب العلم أسوة فيهم، عليهم الصلاة والسلام وفي تحملهم وصبرهم. ولو فرضنا أن طالب العلم ما وجد الاحترام بين الناس، فإن ذلك لا يضره؛ لأنه لم يطلب العلم لهذا، وإنما طلب العلم لإنقاذ نفسه من الجهالة، وإخراج الناس من الظلمات إلى النور، فإن قبلوا منه

ورفعوا مكانته فالحمد لله، وإلا فهو على خير، ولو قتلوه أو أهانوه، فله أسوة بالرسل عليهم الصلاة والسلام، وبخاتمهم محمد صلى الله عليه وسلم، فقد أودى وأخرج من بلاده مكة إلى المدينة.

فالداعي إلى الله سبحانه الصادق المخلص له البشرى بالخير والعزة والكرامة، وحسن العاقبة، إذا سلك الطريق السوي، وكان على خلق عظيم وهدى وسيرة حميدة

من غير عنف ولا شدة، ولا دخول فيما لا يعنيه، فإنه على خير عظيم، كما حصل للأنبياء والرسل عليهم الصلاة والسلام، ولخاتمهم وأفضلهم، وإمام الدعاة والمجاهدين نبينا محمد صلى الله عليه وسلم، ثم ما حصل للتابعين لهم بإحسان.. والله ولي التوفيق.